
şi Siturilor Istorice ş1 a D1retţiei sale operative, relua
rea activităţi lor de evidenţa, protecţie, control, proiec
tare şi execuţie, pe plan central şi în teritoriu. În 
secţia europeană de lucru a Comitetelor Naţionale 

şi în discuţiile purtate cu conducerea ICOMOS, s-au 
analizat posibilităţile de cooperare cu ţara noastră în 
domeniu I învăţămîntu lui de specia I itate, a restau rării 
- în specia I a monurrentelor de lemn şi piatră a 
valorificării arhitecturii populare. Organizaţia jeunes~e; 
et Patrimoine, prin Bernadette Grad1s, secretara sa 
generală, a marit la 12 numărul de burse acordat stu-

denţilor arhitecţi din \ara noastră, care pot să participe 
În acest an la scurte stagii pe şantiere de restaurare din 
Franţa, la Aix en Provence, Saint Antoine en !sere şi 

Château de Portes ş1 din ltal ia, la Gnallo - Como. 
La lucrările Com1tetulu1 Consultativ ICOMOS am 

reprezentat Comitetu I Român ICOMOS, ca delegat a I 
preşedintelui. dr. Radu Popa - la propunerea Domniei 
sale-. care a participat în aceeaşi perioadă la şedinţa 
Consiliului Europei de la Cracovia, Polonia. 

AURELIAN TRIŞCU 

DIN ŞEDINŢELE COMISIEI NAŢIONALE (MARTIE- MAI 1991) 

Şedinţa CNMASI ce a avut loc la 20 martie 1991 a 
luat în discuţie probleme legate de protecţia monumen
telor în noua situaţie creată de apariţia legii funciare, 
precum şi avizarea unor proiecte de restaurare sau refa
cere a unor monumente istorice. 

Arh. C. Hoinărescu a prezentat castelele cu parcuri din 
jud. Prahova, propunînd ca parcuri le să devină zone 
protejate, aparţinînd de domeniul public, în caz con
trar terenurile urmînd a fi împărţite prin legea fondului 
funciar (ele nefiind protejate de legea monumentelor, 
care încă nu există). [ste vorba despre: castelul „Tri
anon" oin Floreşti, cu un ~arc de 120 ha; castelul Mă
neşti, cu 43 ha de pădure: castelul Nicol~u. cu parc de 
20 ha; castelul Drăgăşeşti, cu parc de 5-6 ha. 

În aceeaşi ordine de idei s-a discutat cazul Mănăstirii 
Apostolache, ctitorie a lui Matei Basarab, din 1640: 
ruinele conacului Mărgir.eni, al stolnicului C-tin Canta· 
cuzino: ansamblul de la Filipeştii de Tîrg, cu conacul 
postelnicului, moară, palatul Pană Filipescu (cu iaz şi 
zonă plantată) . Tot în aceeaşi situaţ i e s1nt terenurile 
reprezentînd rezervaţii arheologice , problema fiind 
de a găsi soluţia cea mai bună pentru protecţia monu· 
mentelor, fără ca DMASI să intre în conflict cu comu
nele pentru terenurile în cauză. Fărerea generală a 
fost că monumentele sînt mai bine apărate dacă aparţin 
domeniului public, decît proprietăţii private. 

Alt subiect a fost acela al Mănăstirii Războieni, pe 
care Mitropolia Moldovei intenţionează s-o ridice în 
jurul bisericii osuar construită de Ştefan cel Marc în 
1496, la 20 de ani după lupta ce a avut loc aici. 

1.P.S. Daniel mitropolitul Moldovei, venit să susţină 
proiectul, a adus ca argumente dorinţa de a amenaja 
un loc de pelerinaj, o mănăstire de maici, care să îngri
jească biserica monument, precum şi o clădire care să 
adăpostească tabăra pentru tineretul creştin şi cazarea 
pelerinilor. Mănăstirea propriu-zisă ar urma să ne 
înăuntrul incintei, celelalte construcţii în afara ei, în 
vale, pentru a nu stingheri vederea bisericii. Proiectele 
prezentate nu au convins membrii Comisiei, clădirile 
noi fiind prea mari şi prea apropiate de monumente, 
deci într-un tablou general agresîndu-1. S-a cerut 
refacerea planurilor. 

Referitor la Cetatea Tîrgu Mureş, respectiv medul în 
care clădirile vechi din incintă şi spaţiul din afara cetăţii 
pot fi folosite în prezent, arh. Marina Iliescu a prezentat 
Comisi'ei proiectul unei terase de beton în afara zidului, 
unde acum există parcaj şi se doreşte construirea unui 
restaurant. Discuţiile au condus la ideea că este de 

preferat ca vechile clădiri din cetate (garnizcana, basti
oanele) să fie <menajate ra rr L·zee szu restc.ur<rte, iar 
spaţiu I din jurul cetăţii să fie zonă verde, clădirile 
noi neacordîndu-se cu vechea arhitectură. 

Un alt proiect prezentat !pre avizare CNMASI a 
fost acela de refacere a Bisericii Sf. Spiridon Vechi din 
Bucureşti. Arh. Sanda Ignat a expus cele două variante 
de refaC'ere a bisericii.: la nivelul solului, cŞa cum a fost 
construită biserica în epocă, sau îngropată, aşa cum 
se cunoaşte ea în ccntemporaneitate. În urma discu
ţiilor s-a hotărît ca biserica să fi'e reconstruită. folo
sindu-se piatra originală care s-a păstrat, iar aşezarea 
să fie într-o i:;iaţetă scufundată, cu taluz verde. 

De asemenea s-a mai discutat: 
- restaurarea Casei din str. M. Rosetti, colţ cu str. 

Calderon, unde urmează să se instaleze reprezer.trnţa 
unei case de medă. Pe baza proiectelcr prezentate 
Comisia a avizat , cu condiţia decopertării pereţilor 
pentru a găsi eventuale tapete şi picturi originale şi 
păstrarea elementelor de iprns originale: 

- delimitarea zonelor de protecţie ~entru traseul 
autostrăzii Cernavcdă. Discuţia s-a amîrat pentru com
pletarea documentaţiei asupra stării celor 3 valuri, 
a castrelor şi siturilor arheologice existente în zonă: 

- situaţia deosebită a Dobrogei, unde legea fcndului 
funciar afectează siturile arheolcgice, foarte m:me
roase, mai ales pe litoral: 

- se prez i ntă proiectul (prof. Belea) pr ivitcr la 
perimetrul zonei verzi o Sălii Palatului, unde sînt prevă
zute subteran garaj şi parching pe două niveluri, plus 
spaţii afectate Sălii Palatului pentru expoziţii, restau
rante etc. Comisia cere supravegherea I ucrări lor de 
un arheolog, avînd în vedere existenţa vestigiilcr isto
rice în zona bisericii Creţulescu, precum şi marcarea 
monumentelor istorice dispărute (biserica Ionică); 

- Arh. A. Trişcu repune prcblcma continuării 
şantierului de construcţii la Muzeul Satului în clădirea 
afectată de o ciupercă a zidurilcr, deşi CNMASI nu a 
avizat lucrarea. Se propune o eidrcsă de protest către 
muzeu şi primărie. 

În data de 18 aprilie 1991 a avut loc o nouă şedinţă 
a CNMASI, care a început prin citirea de către arh. 
Peter Derer, secretarul Comisiei, a unui comunicat 
al CNMASI ce urmează să fie difuzat cu oca.zia zilei 
internaţio na l e a patrimoniului -18 aprilie - şi prin 
care se face un apel la conştientizarea datoriei tuturor 
cetăţenilor ce a apăra monumentele istorice. 
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În cadrul şedinţei au fost prezentate de dl. Gh. 
Cantacuzino noi liste de monumente pentru validare 
Gudeţele Buzău, Călăraşi, Olt, Satu Mare, Vîlcea, Tele
orman). Membrii Comisiei au cerut o statistică pe 
grupe de monumente şi ca urmare problemele de 
inventarierea şi evidenţa monumentelor urmează a fi 
reluate într-o şedinţă viitoare. 

Arh. Ion Munteanu a prezentat proiectul de resta
urare a Muzeului Ka/inderu. Dintru început s-a specificat 
că DMASI a cerut sistarea parţială a lucrării, întrucît 
la transformările dorite de beneficiar (VAP) nu s-au 
găsit soluţiile optime. Costul ridicat al lucrării, sumele 
deja investite, neresp·ectarea de către constructor a 
indicaţiiior de consolidare, faptul că se doreşte demo
larea unei părţi ruinate a clădirii, dar care face parte 
din construcţia originală, toate acestea au determinat 
o discuţie în contradictoriu. S-a hotărît reluarea aces
teia cu altă ocazie. 

Arh. C. Hoinărescu a prezentat proiectul de restau
rare a „Casei cu grifoni" din Cfmpina. Construită pe 
la 1900, clădirea, azi în proprietatea DMASI, este grav 
avariată de cutremui>e. Se propune reconstituirea 
ambianţei interioare şi a exteriorulu i pe baza documen
taţiei păstrate. 

De asemenea, sînt prezentate soluţiile pentru conso
lidarea clădirii (cămăşuieli de beton acolo unde nu sînt 
picturi murale, cu păstrarea aparentă a planşeelor de 
lemn existente, sau structură elastică cu sîmburi de 
beton). Se hotărăşte deplasarea la faţa locului pentru 
fixarea soluţie i de consolidare. ln continuare s-a dis
cutat destinaţia clădirii: muzeu de arhitectură şi res
taurare, cu spaţii pentru cursuri de specializare, reci
clări etc.: magazin al UAP, stabiliment pentru o firmă 
particulară: stabiliment de agrement. Este acceptată 
ca destinaţie optimă aceea de muzeu, cu spaţii pentru 
cursuri. De remarcat că ideea de eficienţă economică a 
clădirii interesează într-o măsură importantă. 

Schitul Bordeşti Gud. Vrancea). Proiectul de restaurare a 
fost prezentat de arh. Ioana Juravlea şi ing. Nicolae 
Braghină. Ctitorie a familiei Cantacuzino (sec. XVII) 
schitul este azi în ruină într-o zonă afectată de cutremu
re şi alunecări de teren. Problemaeste de a se opta pentru 
o variantă de restaurare: 1. protejarea ruinei; 2. consoli
darea pînă la nivelul turlelor: 3. consolidarea cu refa
cerea turlelor (a căror formă originală nu se cunoaşte). 
Este susţinută varianta a doua. Pictura interioară este 
valoroasă, semnată de Pîrvu Mutu, parţial frescele 
fiind extrase şi păstrate la Muzeul de Artă din Bucureşti. 

Discuţiile se poartă în jurul refacerii acoperişului şi 
a refacerii turlelor, părerile fiind împărţite între o 
refacere aproximativă, dar în spiritul epocii, şi un aco
periş înalt, cu păstrarea podului pentru posibile recon
stituiri. Se subliniază ideea că pe baza unui studiu 
geodezic sînt posibile măsuri tehnice care să elimine 
pericolul avarierilor viitoare prin alte alunecări 
de teren. În concluzie se hotărăşte avizarea lucră
rilor de consolidare, urmînd să se continue documen
taţia pentru restul restaurărilor (inclusiv documentaţie 
pentru starea actuală a picturii murale păstrate în 
biserică). 

Clădirea de protecţie pentru bazilica de la Nicu//ţel a 
fost prezentată de arh. Dan Nicolae. Proiectul construc
ţiei cu pereţi din BCA, care urmează să protejeze bazi
lica a fost avizat. În prezent monumentul este protejat 
doar de un acoperiş foarte înalt, spaţiile nefiind închise. 
ln cazul clădirii se ridică însă problema ferestrelor 
pentru luminat, ceea ce este rezolvabil. Discuţiile au 
urmat pe tema accesului la monument şi a necesităţii de 
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a se muta cîtorva gospodării din imediata apropiere 
pentru a cr'ea zone de protecţie. 

Casa Lahovary (str. Dorobanţi nr. 39) este o con
strucţie de sec. XIX - arh. Louis Blanc, acum restau
rată pentru a deveni sediul Şcolii americane. Proiectul 
este prezentat de arh. Sanda Ignat cu multe rezerve, 
întrucît lucrările au început fără avizul CNMASI, fn 
prezent faţada fiind deja terminată. lntrucit aspectul 
exterior al clădirii nu a fost afectat, proiectul de restau
rare fiind bun, Comisia îl avizează, alăturînd observaţiile 
pentru nerespectarea atribuţiilor CNMASI asupra 
monumentelor istorice. Situaţia este îngrijorătoare 
pentru că numeroase clădiri-monumente istorice 
sînt ocupate de ambasade ce nu permit accesul 
Comisiei pentru cunoaşterea stării monumentelor. 
De asemenea se pune condiţia avizării proiectului de 
decoraţie interioară. 

Catedrala ortodoxă din Oradea, proiect prezentat de 
arh. A. Trişcu, e-ste un caz reluat în discuţia CNMASI, 
avînd în vedere unele elemente noi. Astfel, faţă de 
vechea amplasare a bisericii, la intrarea principală în 
cetate, tăind şanţul de apărare, proiect care nu a fost 
avizat, acum se discută amplasarea bisericii cu cîţiva metri 
mai în faţă, translarea Casei de cultură din parc şi depla
sarea circulaţiei rutrere, care de altfel era dăunătoare 
zidului cetăţii. Urmează ca în acest sens să se execute 
o serie de studii. Cetatea Oradei este un sit istoric 
de valoare deosebită (sec. XI-XVI) şi totodată cea 
mai importantă fortificaţie renascentistă păstrată în 
ţară (sec. XVI-XVII), care trebuie protejat de orice 
factor agresant (material sau estetic). 

Ordinea de zi foarte încărcată a şedinţelor Comisiei 
Naţionale şi faptul că ele sînt lunare au determinat 
propunerea d-lui arh. ffeter Oerer ca între şedinţele 
ordinare ale Comisiei să fle intercalate şedinţe ate secţi
unilor pe specialităţi, pentru ca Direcţia să poată re
zolva operativ multitudinea problemelor cu care se 
confruntă. 

În 16 mai 1991 a avut loc o nouă şedinţă a CNMASI. 
Ca de obicei ordinea de zi a şedinţei s-a deschis cu 
prezentarea spre avizare a listelor de monumente - în 
acest caz jud. Maramureş. De asemenea, dl. Gh. Canta
cuzino, şeful compartimentului Evidenţă a anunţat 
Comisia că au fost comandate studii pentru delimitarea 
zonelor istorice în toată ţara, ceea ce, desigur, va duce 
la îmbogăţirea listelor de monumente. Concluzia dis
cuţiilor pe această temă a fost că listele, mereu perfec
tibile, trebuie să ajungă cit mai curînd la Comisiile 
teritoriale, prefecturi, primării etc., pentru ca factorii 
locali să ştie ce monumente sînt sub protecţia Comisiei. 

Cetatea Alba Iulia, cu problematica ei diversă, ce a 
suscitat numeroase discuţii, a fost prezentată de arh. 
Mihaela Adrian. Planul de punere în valoare a cetăţii 
este prevăzut în două etape şi se referă la corectarea 
nivelului şanţului cetăţii, corectarea curtinei între bas
tioane, reîntregirea paramentelor de zid şi a elemen
telor arhitecturale de piatră. În situaţia în care piatra, 
mai ales pe latura de sud a cetăţii, este grav afectată 
de distrugere, trebuie cerut ajutorul specialiştilor 
străini pentru rel>taurarea plastică. 

Pentru punerea în valoare a cetăţii, proiectul pre
vede realizarea unui traseu turistic; folosirea spaţiilor 
boltite existente în zidul cetăţii ca prăvălii, baruri, 
cluburi; folosirea peisajului, teren în pantă, pentru 
amenajarea unui amfiteatru în aer liber; patinoar arti
ficial în şanţu I cetăţii. De remarcat că cetatea are un 
bun sistem de aerisire şi drenare, care trebuie doar 
repus în funcţiune acolo unde e defect. 
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Discuţiile iscate în jurul valorificării spaţiilor din 
cetate au condus la concluzia că cele două unităţi MAN 
care ocupă mai multe clădiri di n cetate, precum şi o 
parte a şanţului trebuie să le elibereze; este absolut 
necesară întocmirea unui studiu urbanistic, urmînd 
ca pe baza lui să se treacă la executarea eşalonată a 
lucrărilor, ce vor fi avizate de CNMASI fiecare în parte. 
Termenul pentru studii este de un an, în şedinţa actuală 
dindu-se avizul de principiu pentru proiect. De ase
me nea s-a pus problema discutării cu MAN a con
stituirii unei comisii mixte pentru monumentele 
istorice ce se găsesc în folosinţa armatei. 

în contextu I discutării restaurării şi valorificării 
Cetăţii Alba Iulia, arh. H. Fabini a prezentat cazul 
Biser icii romano-catolice din cetate, la care piatra este 
de asemenea afectată. Cu această ocazie a anunţat 
redeschiderea carierei vechi de piatră de la !ghiu -
preţioasă sursă de materie primă pentru restaurări. 

Un alt punct pe ordinea de zi a şedinţei a fost re
luarea discuţiei pentru avizarea proiectului auto
străzii transeuropene NS (tronsonul Cernavodă -
Constanţa). Beneficiarul (IPTANA), reprezentat prin 
ing . I. Pavelescu. a prezentat importanţa internaţională 
a lucrării (cca 10 OOO km ce străbat Europa - Orient ul 
Mijlociu - pînă în India, din care prin ţara noastră 
trec 820 km), costuri le foarte ridicate în prezent (175 
milioane lei/km), precum şi importanţa deosebită ce 
o are autostrada pentru România - mijloc de a intra 
î n circuitul internaţional, iar în caz contrar margina
lizarea. S-a subliniat faptul că autostrada va fi construită 
de firme particulare pe _tronsoane, firme ce vor fi 
desemnate prin licitaţie. ln cadrul discuţiilor s-a făcut 
precizarea că avizul trebuie să fie clar formulat şi refe
rindu-se la toată lucrarea, o schimbare ulterioară a 
traseul ui nemaifiind posibilă. De altfel, Comisia a fost 
î nştiinţată că la discuţiile de la Prefectura Constanţa 
a fost hotărît traseul din proiectul prezentat şi nu 
a ltul, ceea ce este cel puţin ciudat din punctul de ve
dere al CNMASI. Proiectu I prevede ca autostrada 
să meargă pe cît posibil paralel cu Valul lui Traian, 
pe care îl taie o singură dată, iar pe o porţiune îl înglo
bează în construcţia sa. Traseul nu trece prin localităţi. 

Arh. Dan Nicolae, referent DMAS I pentru Dobrogea, 
a prezentat Comisiei rezervele sale privi nd proiectul 
în problema rezolvării organizărilor de şantier; relaţia 
autostrăzii cu localităţile din zonă; găsirea specialiştilor 
şi lucrătorilor pentru viitoarele şantiere arheologice 
deschise contra cronometru. Toate aceste dificultăţi 
devin deosebit de importante în situaţia în care pămîntul 
Dobrogei este plin de surprize arheologice. Dl. S. 

losipescu a precizat că în întreaga ţară există doar 22 
special işti arheologi pe profil, ceea ce face şi mai di fl
ei lă întreprinderea. 

În concluzie, Comisia a avizat proiectul cu condiţia 
precizărilor cerute, urmînd ca cererile arheologilor 
de extindere a· şantierelor să fie incluse în studiul de 
impact, ca termen întreaga muncă de cercetare trebuind 
să fie încheiată pînă la începutul anului 1993, cînd ampla
samentul va fi eliberat (lucrarea în ansamblu avînd 
termenul în iunie 1995). 

Tot o reluare de discuţie este aceea privind ampla
samentul Casei de cultură a studenţi/or din Braşov. Cu 
această ocazie arh. Doina Cristea a prezentat un studiu 
de metodologie pentru păstrarea şi protejarea zonelor 
rezervate, în cazul acesta din Braşov. Proiectul iniţial 
al Casei de cultură, amplasată chiar în „Zwinger"-u I 
cetăţii, agresa imagiriea cetăţii şi acoperea unghiul 
vizual asupra turnului Bisericii Negre, ceea ce a atras 
protestul CNMASI, şi chiar dacă construcţia clădirii 
este deja începută (în condiţii cu totu I ilegale) 
concluzia Comisiei este de a i se reduce volumul, iar 
înălţimea _să nu depăşească nivelul frontului de clădiri 
existent. ln acest sens urmează să fle trimisă o adresă 
Primăriei Braşov. 

Referitor la mormrntul roman descoperit la Constanţa -
hipogeul (sec. 11-111) s-a ridicat problema alegerii 
soluţiei de conservare a mormîntului cu fre~ce, precum 
şi aceea a construcţiei exterioare de protecţie. Proiec
tantul a prezentat mai multe variante pentru con· 
strucţia exterioară, ce urma să cuprindă şi un mic 
muzeu. Proiectele nu au fost avizate, recomandîndu-se 
găsirea unui stil neutru, de factură contemporană. 

în ceea ce priveşte conservarea mormîntului, au 
fost exprimate mai multe opinii de către arhitecţi, 
ingineri, pictori restauratori, arheologi, cu argumente 
pro şi contra acoperirii cu pămînt şi accesul doar pentru 
specialişti, construcţia de protecţie urmînd să conţină 
replica monumentului destinată vizitatorilor, sau 
îmbrăcarea mormîntului într-o coajă cu sistem de cli
matizare (ceea ce este foarte costisitor şi pretenţios). 
Fapt este că în prezent, după ce multe secole s-a păstrat 
în stare bună, din cauza inundaţiei de la o conductă 
apropiată, umiditatea zidurilor mo rmîntului a crescut 
şi frescele sînt în pericol. În urma discuţiilor Comisia 
a căzut de acord că mai eficient este să se creeze un 
mediu controlat pentru mormînt, iar în privinţa con
strucţiei exterioare este necesar un studiu separat cu 
avizare ulterioară. 

GEORGETA POP 

INIŢIATIVE ECOVAST PENTRU SATELE ROMÂNIEI 

În ul tima săptămînă a lunii martie 1991, DMASI a 
avut ca oaspeţi trei membri ai ECOVAST (European 
Council for the Village and Small Town). Programul 
dens al delegaţiei a cuprins, pe de o parte, întrevederi 
cu d I. Horvath Andor, ministru secretar de stat în 
Ministerul Culturii, şi specialişti ai DMASI şi CNMASI, 
menite să stabilească punctele de joncţiune ale preo
cupărilor celor două părţi şi elementele unui program 
comun de acţiune, iar, pe de altă parte, incursiuni în 
teren care au oferit mostre ale materialului asupra 
căruia acest program poate fi ap I icat. 
După periplul în Banat, Muntenia şi Transilvania, 

membrii delegaţiei au desemnat România ca deţină-

toare a unui foarte valoros şi original patrimoniu clă
dit, în mare parte încă nepervertit prin modernizări , 
lucru rar întîlnit în ţările europene. Asupra păstrării 
acestui fond originar al arhitecturii româneşti va fi 
îndreptată colaborarea ţării noastre cu ECOVAST. 

Informaţii mai concrete oferă răspunsurile la cele 
cîteva întrebări pe care le-am adresat specialiştilor 
englezi înainte de plecarea lor din România. 

1. Ce este ECOVAST, cine sinteţi dumneavoastră şi 
cum aţi format o echipă 7 

ECOVAST este o organizaţie formată din organi
zaţii-membru voluntare sau oficiale, ca şi din persoane 
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